
سقوطرتبهدانشگاهها

کشورهای عربی منطقه چگونه از ایران
پیشی گرفتند؟ 

 روز شنبه سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور با منتخبی 
از فعالان دانشجویی ، نشست مشترکی برگزار کرد. یکی از 
دانشجویان از رئیسی درباره زمان لغو محدودیت های اینترنتی 
با توجه به خروج کشور از وضعیت امنیتی سوال کرد. رئیسی 
در پاسخ اعلام کرد: سیاست دولت »جلوگیری از تبدیل شدن 
فضای مجازی به بستری برای ایجاد ناامنی است« و به این ترتیب 
آب پاکی را روی دست منتظران لغو یا کاهش محدودیت های 
شبکه های اجتماعی و فیلترینگ  ریخت. یکی از گروه هایی که 
بیشترین آمار مهاجرت را دارد، دانشجویان هستند. برای این 
گروه یک شاخصه در تعیین مقصد مهاجرت سرنوشت ساز است 
و آن »رتبه دانشگاه مبدا« به عنوان رزومه متقاضی است. اتفاقی 
که در سال های اخیر افتاده، افت رتبه دانشگاه های برتر ایران 
در رتبه بندی های معتبر بین المللی دانشگاه هاست. دانشگاه 
شریف یکی از مراکز اعتراضات بعد از درگذشت مهسا امینی بود. 
ممنوعیت ورود برخی دانشجویان به دانشگاه بعد از اعتراضات 
و تحصن اساتید و دانشجویان برای آزادی همکلاسی هایشان 
در نهایت مسئولان دانشگاه را مجبور به یک تصمیم گیری مهم 
کرد. شورای این دانشگاه آذرماه سال گذشته اصولی تحت عنوان 
»منشور اجتماعی دانشگاه صنعتی شریف« منتشر کرده که طی 
آن ماموریت اصلی خود را »آموزش و تربیت متخصصان شایسته 
و روزآمد در تراز دانشگاه های برتر جهان« و همچنین »توسعه 
علم و فناوری برای نیاز های آینده و پیشرفت کشور« خوانده 
است. بر همین اساس هم »تضارب افکار«، »پرهیز از تقابل های 
غیرسازنده« و »میدان یافتن حداکثری ظرفیت افراد با سلایق 
متفاوت در امور دانشگاه« را به عنوان محور »فرهنگ شریفی« به 
رسمیت شناخت. »علی شریفی زارچی« استاد دانشگاه شریف 
و یکی از استادان فعال در حمایت از دانشجویان بازداشتی این 
دانشگاه، منشور اجتماعی شریف را که به تازگی به تصویب شورا 
رسیده متضمن عدم محرومیت دانشجویان به دلیل اتفاقات پاییز 
خوانده است. او از همکاران و روسای سابق دانشگاه شریف برای 
»پافشاری برای اجرا و تصویب« منشور اجتماعی تشکر کرده و 
گفته با این منشور »هیچ دانشجویی از شریف به خاطر اتفاقات 

پاییز از تحصیل در این ترم محروم نشد.«

کاهشسطحکیفیدانشجویانباسهمیهبندی
ورودی

به اذعان استادان، سهمیه بندی ورودی دانشگاه ها به ویژه در 
دوره تحصیلات تکمیلی و دکتری در سال های اخیر بیشتر شده 
است به گونه ای که تعداد قابل توجهی از کرسی های دانشگاه 
با کمترین رقابت به »گروه های خاص« تعلق می گیرد. این 
سهمیه بندی در کنکور کارشناسی هم وجود دارد و معمولا مورد 
انتقاد دانشجویانی است که سال ها برای ورود به دانشگاه های 
تراز اول تلاش می کنند. کاهش سطح کیفی دانشجویان به دلیل 
اعمال سهمیه بندی ها و مهاجرت دانشجویان به اندازه کافی 
دانشگاه های کشور را از حضور نخبگان محروم کرده است؛ 
هرچند این اقدام دانشگاه شریف قابل تحسین است، اما یک دلیل 
مهم دارد و آن عقب ماندگی شدید دانشگاه های ایران در عرصه 

رقابت های علمی بین المللی است. 

رتبهبندیدانشگاههایجهان
رتبه بندی دانشگاه ها در جهان توسط چند موسسه معتبر 
انجام می شود که شاخص هر یک از آنها با دیگری متفاوت 
است. شاخص های کمی از جمله مساحت دانشگاه، تعداد 
دانشجویان، نسبت دانشجویان خارجی به داخلی، نسبت 
کارکنان خارجی به داخلی در کنار شاخص های کیفی از جمله 
استاندارد پژوهش های انجام شده توسط دانشجویان دانشگاه، 
اعتبار استادان و اعتبار دانشگاه از جمله مواردی هستند که 
توسط موسسات برای رتبه بندی مورد توجه قرار می گیرند. در 
رتبه بندی شانگهای، دانشگاه های ایران در بین ۳۰۰ دانشگاه 
اول جهان هیچ جایگاهی ندارند. اولین دانشگاه ایرانی به این 
رتبه بندی راه پیدا کرده »دانشگاه تهران« است که در رتبه 
۳۹۱ قرار گرفته است. دانشگاه علوم پزشکی تهران در رتبه 
۴۵۰ و دانشگاه تربیت مدرس در رتبه ۵۵۲، امیرکبیر ۶۰۲، 
شریف ۶۶۰، شهیدبهشتی در ۷۵۰ دانشگاه های برتر جهان در 
 QS رتبه بندی شانگهای قرار گرفته اند. در رتبه بندی موسسه
که دیگر موسسه معتبر بین المللی در این حوزه است، دانشگاه 
شریف در رتبه ۳۸۱، دانشگاه امیرکبیر ۴۶۵، دانشگاه تهران 
۵۲۱، دانشگاه علم و صنعت ۵۴۱، دانشگاه شیراز ۷۵۱ و دانشگاه 
شهیدبهشتی در رتبه بین ۱۰۰۰ تا ۱۲۰۰ قرار گرفته اند. در 
همین رتبه بندی، دانشگاه ملک عبدالعزیز عربستان در رتبه 
۱۰۹ و دانشگاه خلیفه امارات در رتبه ۱۸۳ قرار دارند و گوی 
سبقت را از دانشگاه های ایران ربوده اند. موسسه THE یکی از 
دیگر از موسسات رتبه بندی دانشگاه هاست که در ایران هم 
به طور عمده به عنوان معتبرترین موسسه رتبه بندی شناخته 
می شود. معاونت علمی و پژوهشی ریاست جمهوری معمولا 
این موسسه را به عنوان مرجع رتبه بندی دانشگاه ها به رسمیت 
می شناسد و جالب اینجاست که اوضاع دانشگاه های ایران در 
این رتبه بندی از سایر موسسات بدتر است. در این رتبه بندی 
دانشگاه شریف رتبه ۴۰۰، دانشگاه امیرکبیر رتبه ۵۰۰ و 
دانشگاه های تهران، شهیدبهشتی، شیراز و صنعتی اصفهان در 
بین ۸۰۰ تا ۱۰۰۰ دانشگاه برتر قرار گرفته اند. جالب تر اینکه 
دانشگاه ملک عبدالعزیر عربستان در رتبه ۱۹۰ این موسسه 
جای دارد و دانشگاه الفیصل سعودی هم رتبه ای زیر ۲۵۰ از 
آن خود کرده است. این نزول درجه در حالی در دانشگاه های 
برتر ایران اتفاق افتاده که در دو دهه گذشته دانشگاه تهران 
اصولا بعداز چند دانشگاه رژیم صهیونیستی بهترین دانشگاه 
خاورمیانه بود و در جهان در بین ۳۰۰ دانشگاه برتر قرار گرفته 
بود. افت رتبه در دانشگاه های ایران همزمان با رشد دانشگاه های 
کشور های عربی حاشیه خلیج فارس بوده است. در بین ۵۰۰ 
دانشگاه و موسسه علمی برتر شناخته شده توسط QS نزدیک 
به ۱۲ دانشگاه از کشور های عربی راه پیدا کرده اند. از بین این 
۱۲ دانشگاه، ۵ دانشگاه متعلق به عربستان است. همان طور که 
گفته شد دانشگاه ملک عبدالعزیز و دانشگاه نفت و معدن ملک 
فهد عربستان و همچنین دانشگاه علم و صنعت خلیفه امارات 
در بین ۲۰۰ دانشگاه برتر قرار گرفته اند. توسعه سطح علمی 
دانشگاه ها بخشی از چشم انداز ۲۰۳۰ محمد بن سلمان در 

عربستان بوده است. 

آرمانملی-حمیدشجاعی:شرایط 
جامعه و وضعیت بغرنج اقتصادی و معیشتی 
باعث شده تا رفیقان اصولگرای دیروز با توجه 
به وضعیت جامعه تغییر موضع بدهند و به جای 
مواضع حمایتی از جایگاه قانونی خود با یکدیگر 
سخن بگویند. چه اینکه نگاهی به نوع تعامل 
طرفین در خصوص مسائل مختلف و فرخواندن 
پی درپی وزرا به بهارستان نشان از این مساله 
دارد که انگار هر روز که از عمر دولت و مجلس 
می گذرد این دو قوه به جای همگرایی و تعامل 
به سمت واگرایی و تقابل حرکت می کنند. در 
همین راستا پس از واکنش های بسیاری که 
از سوی نمایندگان نسبت به لزوم تغییرات 
در دولت و در پیش گرفتن شیوه استفاده از 
ابزارهای نظارتی در قبال برخی وزرا مطرح 
شد، بحث بررسی استیضاح خاندوزی، وزیر 
اقتصاد و حتی ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی 
و گردشگری نیز به میان آمده است. هر چند 
که پروژه استیضاح سیدرضا فاطمی امین 
نیز رسما کلید خورده و بنا بر گفته ها قرار 
است ۱۰  اردیبهشت شاهد دومین استیضاخ 
باشیم. اما جدای از مساله استیضاح ها؛ مساله 
دیگری که طی چند روز گذشته مطرح شده 
ماجرای کش دار ایجاد سازمان بازرگانی یا 
وزارت بازرگانی است. رخدادی که یکبار در 
روند تعامل میان روسای دو قوه قرار گرفت و 
قرار شد تا مهرماه ۱۴۰۱ لایحه تفکیکی وزارت 
صمت به مجلس ارائه شود، اما پس از دوماه این 
پروژه مسکوت ماند. اما پس از چندماه دولت 
پیشنهاد ایجاد سازمان بازرگانی و تنظیم بازار 
به جای وزارت بازرگانی را مطرح کرد، اما این بار 
نوبت مجلس بود که از پذیرش این موضوع 
استنکاف ورزد. چنان که روز یکشنبه در جلسه 
علنی مجلس نمایندگان با تقاضای دولت برای 
بررسی لایحه ایجاد سازمان بازرگانی و تنظیم 
بازار به صورت دوفوریتی مخالفت کردند. در 
ادامه نیز تقاضای بررسی یک فوریتی این طرح 
نیز از سوی مجلس مورد مخالفت قرار گرفت 
تا این لایحه به صورت عادی در مجلس مورد 
بررسی قرار گیرد. چه اینکه نمایندگانی نیز در 
مخالفت با این موضوع اظهاراتی داشتند. جلال 
رشیدی کوچی گفت: ایجاد سازمان بازرگانی 
دردی از مردم دوا نمی کند و نظارت مجلس 
عملا کنار می رود. دولت می توانست لایحه 

تشکیل وزارت بازرگانی را ارائه دهد. محمدرضا 
صباغیان نیز دیگر نماینده ای بود که در مخالفت 
با این طرح بیان کرد: »تشکیل سازمان بازرگانی 
منجر به تضعیف مجلس می شود.« لذا با رصد 
مواضع طرفین به راحتی می توان دریافت که 
نقطه اختلاف دولت و مجلس درست در همین 
موضوع است. یعنی دولت به دنبال تشکیل 
سازمان بازرگانی است تا به نحوی از نظارت 
مجلس نیز دور بماند و در طرف مقابل مجلس 
به دنبال تشکیل وزارت بازرگانی است تا بتواند 
نظارت قانونی خود بر روند عملکرد وزیر و 

وزارتخانه را داشته باشد. 

مهمکارآمدیاست
یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص 
نوع رویکرد دولت و مجلس به تشکیل سازمان 
بازرگانی یا وزارتخانه اظهارداشت: تفاوت 
اساسی وزارتخانه با سازمان پاسخگویی در 
مقابل مجلس یا نظارت پذیربودن از سوی 
مجلس است. وقتی یک ساختاری وزارتخانه 
می شود وزیرش را مجلس منصوب می کند و 
طبیعتا اگر ناکارآمدی اتفاق بیفتد یا متناسب 
با اساسنامه و وظایفش به درستی انجام نگیرد 
وزیر توسط مجلس بازخواست می شود. اما 
اگر سازمان باشد آن بازخواست به شکلی از 
وزارتخانه وجود دارد نخواهد بود بلکه حداکثر 

این خواهد بود که از رئیس جمهور سوال 
پرسیده شود. هادی حق شناس به »آرمان 
ملی« گفت: معمولا سوال از رئیس جمهور 
پرهزینه تر از سوال از وزیر است. لذا تفاوت 
این دو به لحاظ نظارتی مجلس است. و الا به 
جهت کارآمدی و کارکرد سازمان یا وزارتخانه 
تفاوتی ندارد. استاندار سابق گلستان در دولت 
دوازدهم بیان کرد: از برخی جهات شاید وزیر 
چون هم طراز سایر وزارتخانه هاست شاید بتواند 
اهداف وزارتخانه متبوع خود را سریع تر جلو 
ببرد. اما رئیس سازمان ممکن است در حد وزیر 
نباشد و حتی در حد معاون رئیس جمهور باشد. 
اما در این سطح نیز باشد کارکردی که وزیر در 
نظام اداری ایران دارد، متفاوت از رئیس سازمان 
است. نماینده سابق مجلس تاکید کرد: مهم 
این نیست که وزارتخانه تشکیل شود یا سازمان 
بلکه مهم این است آن کسی که در راس کار قرار 
می گیرد کارآمد است یا نیست. حق شناس 
تصریح کرد: تمایل ذاتی دولت ها این است که 
کمتر گیر مجلس بیفتند و طبیعی است دولت 
تمایل داشته باشد که نهادها بیشتر ساختاری 
و زیرنظر رئیس جمهور باشند که تا وزارتخانه ای 

تحت نظارت مجلس.
 

ازگلایهتاپذیرش
اختلاف نظر دولت و مجلس در خصوص 

سازمان یا وزارتخانه بودن حوزه بازرگانی و 
تجارت باعث شده تا هر یک از طرفین از ظن 
خود به بیان مواضعی بپردازد و حتی گلایه هایی 
نیز در این میان رد و بدل شود. چنانکه سید 
نظام الدین موسوی با رویکردی انتقادی نسبت 
به دولت گفت: »همان طور که رئیس جمهور 
در جلسه مشترک دولت و مجلس با تشکیل 
وزارتخانه به جای سازمان اعلام موافقت کردند، 
انتظار نمایندگان این بود که لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی به مجلس تقدیم شود، ولی 
این لایحه تقدیم نشده است. تشکیل وزارتخانه 
به معنی نظارت پذیربودن  و قدرت عمل موثر 
برای بازرگانی و تنظیم بازار است که با بیان 
رئیس جمهور نیز همراه است، لذا اگر این لایحه 
تقدیم مجلس شود، در سریع ترین زمان ممکن 
به تصویب خواهد رسید.« اما این پایان ماجرا 
نبود و در واکنش به این گلایه ها معاون اجرایی 
رئیس جمهور در حساب کاربری خود در توئیتر 
نوشت: ارائه لایحه دوفوریتی تشکیل»سازمان 
بازرگانی« به پیشنهاد و با هماهنگی ارکان 
مجلس انجام شد. محسن منصوری در ادامه 
آورد: نامه مکتوب موافقت دولت با طرح تشکیل 
»وزارت بازرگانی« نیز، قبلا با هماهنگی مجلس 
ارسال شده بود. وی همچنین در گلایه ای از 
رفتار مجلسی ها نوشت: »مناسب بود دوستان، 
مسیر دیگری برای انتقال پیام های جانبی 

انتخاب می کردند!«

پاسخمشاورقالیباف
مشاور رئیس مجلس به اظهارات معاون 
اجرایی رئیس جمهور در خصوص تشکیل 
وزارت بازرگانی واکنش نشان داد. احسان 
عسکری در واکنش به صحبت های محسن 
منصوری که گفته بود: مجلس مسیر دیگری 
برای انتقال پیام های جانبی انتخاب کند، 
نوشت: به جای مقصریابی ناتوانی ها را برطرف 
کنید؛ هماهنگی بین ارکان مجلس و دولت 
در سال گذشته این بود که  وزارت بازرگانی 
با معرفی  دو وزیر توسط دولت پیگیری شود. 
تفاوت بین این توافق و ارائه لایحه دوفوریتی 
 سازمان بازرگانی امری روشن است. برخی از 
دولتی ها بهتر است به جای مقصریابی برای 
انجام مسئولیت ها، ناتوانی هایشان را برطرف 

کنند.
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سازمان یا وزارت؟
هادیحقشناسدرگفتوگوبا»آرمانملی«:تمایلذاتیدولتهاایناستکهکمترگیرمجلسبیفتند

آرمانملی–مطهرهشفیعی: روز گذشته تصویر همنشینی 
ناطق نوری، حدادعادل ، لاریجانی وقالیباف منتشر شد. جمع 
روسای مجلس دو غایب سرشناس داشت یکی آیت الله هاشمی 
رفسنجانی که در قید حیات نیست و دیگری مهدی کروبی که از 
اوایل اسفند ۸۹ در حصر  است. ظاهرا رئیس مجلس فعلی میزبان 
روسای مجالس قبلی بوده و آنها را به صرف افطار دعوت کرده بود. 
نماز مغرب و عشا هم به امامت ناطق نوری برگزار شد؛  در تصاویر 
منتشر شده لاریجانی و قالیباف به شیخ نور اقتدا کرده اند و خبری 

از حدادعادل نیست. 
ناطقنوریکناررفت

علی اکبر ناطق نوری که ریاست دوره های چهارم و پنجم 
مجلس را فعالانه برعهده داشت، ۲۶ سال پیش در محوریت 
اصولگرایان به عنوان نامزد انتخابات ریاست جمهوری ۷۶ حضور 
یافت. ناطق با شکست در آن انتخابات و همچنین پایان یافتن 
کار مجلس پنجم در سال ۷۹، مشی گوشه نشینی پیشه کرد 
تا آنجا که حتی در انتخابات ۸۸، در برابر تهمت های محمود 
احمدی نژاد به برخی اعضای خانواده اش، همچنان سکوت را 
ترجیح داد. ناطق نوری اصولگرایی بود که به عنوان ستون اصلی 
این جریان شناخته می شد، اما مواضع او برخلاف منافع تندروها 
بود و به هر طریقی سعی در تخریب او کردند. مانند سال ۹۱ 
که نیروهای لباس شخصی در مراسم ۱۴ خرداد بدون آنکه 
حجت الاسلام ناطق نوری سخن خاص یا تندی بر زبان بیاورد، 
اقدام به متشنج کردن مراسم کردند. این افراد اقدام به ضرب و 
شتم محافظان  ناطق نوری کرده و به سمت رئیس دفتربازرسی 
رهبر انقلاب حمله بردند که آقای ناطق نوری بر اثر این حمله 

زمین می خورد. علی اکبر ناطق نوری در اردیبهشت ۱۳۹۶ پس 
از حدود ۲۸ سال فعالیت به عنوان مسئول گروه بازرسی دفتر 
رهبری، از این جایگاه استعفا کرد؛ مسئولیتی که مقام معظم 
رهبری در تاریخ ۱۸ دیماه ۶۸ به ناطق سپردند. ناطق نوری 
سوم خرداد سال ۹۶ و پس از استعفا، دلیل کناره گیری اش 
از دفتر بازرسی رهبری را مواضع سیاسی خود عنوان کرد. او 
به خبرگزاری »شفقنا« گفته بود: »این یک واقعیت است که 
تعارض حقیقی بین فعالیت سیاسی افراد در موقعیت های 
انتسابی به رهبری و حفظ جایگاه دفتر ایشان وجود دارد که 
علی القاعده باید مبرای از گرایشات متداول سیاسی باشد، لذا 
این طبیعی بود که این تصمیم را بگیرم که هم نسبت به تحولات 
جامعه بی تفاوت نباشم و با دست باز تر بتوانم حرکت کنم و هم 
اینطور نباشد که رفتار های سیاسی فردی چون بنده، موجبات 
القاء شبهه جانبداری دفتر مقام معظم رهبری از گروهی خاص را 

در اذهان فراهم کند.«
تلاشبرایحذفلاریجانی  

 هجمه به لاریجانی هم از سال ۹۱ آغاز شد و همزمان با 
۲۲ بهمن، گروهی ، سخنرانی رئیس مجلس در قم را به آشوب 
کشیدند. علی لاریجانی که در حرم حضرت معصومه)س( 
سخنرانی می کرد، بعد از گذشته -۴ ۳ دقیقه از سخنانش، با 
شعارهای  عده ای مواجه شد که حرم را به آشوب کشیدند و 
سخنان وی را قطع کردند. مهاجمان، با پرتاب کفش و مهر به 
سمت جایگاه، سعی در مضروب کردن لاریجانی داشتند. در 
مقابل، گروهی دیگر از مردم و روحانیون، مقابل آنها ایستادند 
و کوشیدند با سپرکردن دست هایشان مانع از فرودآمدن مهر 

و کفش ها بر سر و روی خود و سخنران شوند. در مجلس هم 
پایداری ها از هر فرصتی برای حمله به رئیس مجلس استفاده 
می کردند. برای نمونه، دوم شهریور ۱۳۹۳ بر سر ماجرای اخذ نظر 
استمزاجی توسط علی لاریجانی درباره انتخابات هیات نظارت 
بر مطبوعات و صداوسیما، در جلسه علنی حاشیه بسیاری راه 
انداختند. حتی پایداری ها پلاکارد »دوپینگ« بالای سر بردند. 
پس از ردصلاحیت لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ اصولگرایان به ویژه جبهه پایداری به تخریب او پرداختند.

ناکامدرکنارزدنلاریجانیوناطق
اصولگرایان مهارت خاصی در بیرون راندن اعضای موثر از دایره 
اصولگرایی دارند که ناطق نوری و لاریجانی از جمله آنها هستند. 
بدیهی ترین راهکار آنها هم القای حضور این دو شخصیت در 
اردوگاه اصلاح طلبی است و می خواهند به حامیان آنها القا 
کنند که این شخصیت ها از ابتدا هم اخوتی با جریان اصولگرایی 

نداشتند و بر حسب منافع شان به تغییر دیدگاه می پردازند. 
هدفقالیبافازدعوتروسایمجلس

از جمعی که تصاویر آنها منتشر شد قالیباف و حدادعادل 
حضور دارند که قالیباف بارها مورد هجمه جبهه پایداری قرار 
گرفت، اما حدادعادل در فضای امن به فعالیت سیاسی مشغول 
است و از تحرکات اخیر او چنین بر می آید که درصدد ایفای نقش 
اصلی برای ساماندهی اصولگرایان در انتخابات مجلس دوازدهم 
است. برخی دعوت قالیباف از روسای مجالس قبلی را حرکتی در 
راستای انتخابات مجلس دوازدهم و برخی دیگر هم نیاز کشور به 
همدلی میان مسئولان را عامل دعوت قالیباف از روسای مجالس 

گذشته ارزیابی می کنند.

حضورروسایمجالسقبلدرضیافتافطارقالیباف
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سخنگویوزارتامورخارجه:

اجرای توافقات با عربستان 
به خوبی پیش می رود

سخنگوی وزارت امور خارجه اظهارداشت: 
مسیر گفت وگو و مذاکرات فنی بین ایران و 
آژانس ادامه دارد و امیدواریم که آژانس به 
مسیر فنی متعهد باشد و ما شاهد باشیم که 
آژانس حداکثر تلاشش را انجام دهد که از 
تاثیرات سیاسی و فشارهای سیاسی به دور 
بماند. ناصر کنعانی گفت: سیاست جمهوری 
اسلامی ایران در ارتباط با افغانستان دوگانه و 
دارای تناقض نیست، بلکه این سیاست کاملا 
روشن است. وی افزود: همان طور که بارها 
در مواضع رسمی اعلام کرده ایم، ما در مورد 
موضوع افغانستان، دارای سیاست اصولی 
و روشنی هستیم و سیاست ما در ارتباط با 
این کشور از مولفه های روشنی برخوردار 
است. وی افزود: رئیس جمهور ایران از پادشاه 
عربستان برای سفر به تهران دعوت به عمل 
آورده است. کنعانی در ارتباط با زمان سفر 
وزیران امور خارجه دو کشور ایران و عربستان 
به تهران و ریاض تصریح کرد: همان طور که 
می دانید وزیران امور خارجه دو کشور ایران 
و عربستان به صورت متقابل از یکدیگر برای 
سفر به تهران و ریاض دعوت به عمل آورده اند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در این زمینه 
عنوان کرد: چندی پیش نیز شاهد دعوت 
پادشاه عربستان از آقای رئیس جمهور برای 
سفر به این کشور بودیم که آقای رئیس جمهور 
به صورت مکتوب پاسخ این دعوت را دادند و 
آقای رئیسی نیز از پادشاه عربستان برای سفر 
به تهران دعوت به عمل آوردند. سخنگوی 
وزارت امور خارجه با بیان اینکه ما در مسیر 
اجرایی کردن دو موافقت نامه جامع بین دو 
کشور که در سال های قبل بین تهران و ریاض 
به امضا رسیده است، هستیم، اظهارکرد: این 
توافق نامه ها شامل همکاری های دو کشور در 
حوزه های اقتصادی، تجاری، ورزشی و امنیتی 
است و ان شاءا... با تکمیل گام های اجرایی، 
برای اجرایی کردن این موافقت نامه ها، شاهد 
تبادل هیات های مشترک بین دو کشور 
خواهیم بود. وی گفت: گسترش همکاری های 
اقتصادی و تجاری بین دو کشور با توجه به 
ظرفیت های موجود بین ایران و عربستان در 
اولویت توجه ما قرار دارد. کنعانی در ارتباط 
با اخبار منتشر شده در مورد تسریع روند 
بازگشت مجدد سوریه به اتحادیه عرب و 
اینکه گفته می شود قطر یکی از مخالفان 
این موضوع است و آیا ایران قصد دارد که 
با توجه به نوع روابطش با دمشق و دوحه 
در ارتباط با دو کشور برای حل این اختلاف 
میانجیگری کند، اظهارکرد: ما از روند مثبت 
و امیدوارکننده بازگشت کشورهای منطقه 
و اسلامی به دمشق خوشحال هستیم. ما 
از موضوع از سرگیری روابط این کشورها با 
سوریه استقبال می کنیم. وی همچنین با بیان 
اینکه ما از همان ابتدا اعلام کردیم که اقداماتی 
مثل قطع ارتباط با سوریه و یا تعلیق عضویت 
سوریه در اتحادیه عرب اقدامی نادرست و 
توام با محاسبات اشتباه است، گفت: روند 
کنونی را روندی مثبت و درست می دانیم. 
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در ارتباط با برخی از اخبار منتشر شده 
مبنی بر اینکه در مسیر بازگشایی کنسولگری 
عربستان در مشهد برخی از مشکلات فنی 
ایجاد شده از جمله اعتراض هیات سعودی 
سفرکننده به ایران در مورد نام خیابانی که 
کنسولگری این کشور در آن قرار دارد، ابراز 
داشت: روند اجرای توافقات میان وزیران 
امور خارجه دو کشور به خوبی پیش می رود. 
دو کشور ایران و عربستان در مسیر اجرای 
توافقات صورت گرفته، براساس واقعیت های 
موجود با یکدیگر همکاری می کنند و به 
برخی از گمانه زنی های رسانه ای در این 
زمینه توجهی ندارند. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی در ارتباط با مذاکرات برجام و 
رفع تحریم ها تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران هیچگاه میز مذاکره را ترک نکرده است 
و آمادگی خود را برای جمع بندی مذاکرات 
رفع تحریم ها اعلام کرده است و براساس 
پیش نویس رد و بدل شده ایران اعلام کرده 
است که حاضر است که در کوتاه ترین زمان 
ممکن جمع بندی مذاکرات انجام شود. وی 
با بیان اینکه از خطوط قرمز خود و منافع ملی 
عقب نشینی نمی کنیم و بر این موضوع تاکید 
داریم که باید همه طرف ها به تعهدات خود 
پایبند باشند، تصریح کرد: در این چارچوب 
در صورتی که طرف مقابل آمادگی لازم را از 
خود نشان دهد زمینه برای بازگشت سریع و 
زودهنگام به میز مذاکرات جهت جمع بندی 
مذاکرات وجود دارد. سخنگوی وزارت خارجه 
جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با سوال 
دیگری در مورد توافقات ایران و آژانس به 
یکدیگر برای ادامه گفت وگوها در پی سفر 
چندی پیش »رافائل گروسی«، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران بیان 
داشت: همان طور که می دانید مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در اسفندماه 
سال گذشته به تهران سفر کرده است و در 
چارچوب بیانیه ای مشترک بین سازمان 
انرژی اتمی ایران و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دوطرف تاکید کردند که گفت وگوها و 
مذاکرات فنی بین ایران و آژانس انجام شود، به 
منظور حل وفصل اختلافات فنی و تکنیکی و 
موضوعاتی که بین ایران و آژانس مطرح است.

 

 تشکیل استان جدید 
در نزدیکی تهران؟

خبرها حاکی از طرح تشکیل استان جدید در اطراف تهران 
است، البته هنوز تایید نشده است. نماینده مردم سبزوار گفت: 
خبرها حاکی از طرح تشکیل استان جدید در اطراف تهران 
است این در حالی است که خراسان رضوی شاخص های لازم 
را برای تشکیل استان جدید دارد. علی اصغر عنابستانی، 
نماینده مجلس افزود: خبرها حاکی از آن است که قرار است 

استان جدیدی در اطراف تهران تشکیل شود. 

    

  هیات رئیسه
 شفاف باشد

اسماعیل کوثری، نماینده تهران در مجلس گفت: نمایندگان 
باید بدانند دستور جلسات هیأت رئیسه چیست و چه مذاکراتی 
در آنجا انجام می شود و نهایتا آرای اعضای هیأت رئیسه در 
جلسات چیست. شفافیت آراء نمایندگانی وقتی حاصل 
می شود که نهاد هیأت رئیسه نیز برای نمایندگان شفاف 
شود. یقین دارم شخص آقای قالیباف یکی از شعارهای خود 
را شفافیت نامگذاری کرده قطعا با این موضوع موافق هستند. 

 برخی نمایندگان نگران وضعیت معیشت خانواده ها 
هستند. بهزاد رحیمی گفت:  شأن و منزلت خانواده ایرانی 
حفظ نمی شود مگر توجه اساسی به معیشت آنان صورت 
گیرد، متاسفانه روزانه شاهد سقوط  ارزش پول ملی، رشد 
بیکاری، کمبود دارو، کمبود کالاهای اساسی و نهاده های 
دامی و کشاورزی، گرانی افسار گسیخته خودرو و اجاره 

مسکن هستیم که غیر قابل کتمان است. 

  لزوم توجه اساسی
 برای معیشت مردم


